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4 lutego w wieku 70 lat zmarł Krzysztof Krzemiński. Burmistrz 
Miasta Redy w latach 2006-2024, radny Powiatu Wejherowskiego. 
Doświadczony samorządowiec. 

 Choć urodzony we Włocławku, sercem Kaszuba. W 1989 roku przybył do Redy, tak jak inni związani 
z budową EJ Żarnowiec. W czasie likwidacji budowy elektrowni aktywnie włączył się w działania mieszkań-
ców na rzecz zachowania i kontynuowania rozpoczętych wówczas w Redzie inwestycji. Skuteczność i zaan-
gażowanie zaowocowały objęciem przez Krzysztofa Krzemińskiego w roku 1992 funkcji Zastępcy Burmistrza 
Miasta Redy, na którym to stanowisku pozostawał przez kolejnych sześć lat. Jako absolwent budownictwa 
hydrotechnicznego na Politechnice Gdańskiej, doskonale rozumiał, że podstawą rozwoju miasta jest infra-
struktura.
 W 1998 roku został wiceprezesem Zarządu Miejskiego Przedsiębiorstwa Ciepłowniczo-Komunalne-
go „KOKSIK” Sp. z o.o. Jednocześnie, w latach 1998 – 2006, sprawował mandat radnego Powiatu Wejherow-
skiego, pracując m.in. w Komisji Gospodarki, Rolnictwa i Ochrony Środowiska oraz Komisji Budżetu i Finan-
sów. Od roku 2002 do 2006 był członkiem Zarządu Powiatu Wejherowskiego. 
 W roku 2006 Krzysztof Krzemiński po raz pierwszy zwyciężył w wyborach na Burmistrza Miasta 
Redy i piastował tę funkcję przez kolejne cztery kadencje. 
 Czas ten charakteryzował się – dzięki skutecznej współpracy z Radą Miejską i Powiatem – dyna-
micznym rozwojem miejskich inwestycji. Wybudowano i zmodernizowano najważniejsze redzkie drogi, jak 
układ drogowy Leśna – Cegielniana, ulice Morską, Kazimierską, 12 Marca, Obwodową, Polną, Handlową 
i wiele innych. Zbudowano sieć kanalizacyjną i ciepłowniczą. Termomodernizowano budynki, oświetlenie 
redzkich ulic zostało wymienione na energooszczędne. Poprawiono bezpieczeństwo kluczowych skrzyżo-
wań i przejść dla pieszych. Zmodernizowano i przebudowano szkoły i sale sportowe. Powstał Miejski Park 
Rodzinny. Biblioteka, Fabryka Kultury i komisariat Policji zyskały nowe siedziby. Najstarszą, przedwojenną 
szkołę, po adaptacji i rozbudowie, przeznaczono na siedzibę Urzędu Miasta. Na miejskim stadionie zbudo-
wano certyfikowaną bieżnię lekkoatletyczną i zadaszone lodowisko… Długo by jeszcze wymieniać. A naj-
większą dumą Burmistrza była dofinansowana z Funduszy UE budowa węzła przesiadkowego przy redzkim 
dworcu, z parkingiem na ponad 200 samochodów i przebudowanym skrzyżowaniem ulic Gdańskiej i Młyń-
skiej. 
 Burmistrz Krzemiński był bardzo otwarty na projekty i inicjatywy społeczne, czego przykładem jest 
powołanie miejskich przedszkoli, redzka karta Rodzina na Plus i rower miejski MEVO. Wprowadził do Redy 
Budżet Obywatelski. Za wizję, konsekwencję i efekty pracy Krzysztof Krzemiński został uhonorowany szere-
giem tytułów i odznaczeń, w tym statuetką „Orzeł Samorządu” w roku 2014.
 Zainicjował i dbał o współpracę z miastami partnerskimi – Łowiczem, Lublińcem, Rejonem Wileń-
skim i niemieckim Waldbronn, z włodarzami których łączyły go szczere więzi przyjaźni. Jeszcze większą 
wagę przykładał do zachowania tradycji i wartości regionu, od 1995 roku będąc członkiem Zrzeszenia Ka-
szubsko-Pomorskiego. To m.in. dzięki jego staraniom w 2015 roku Reda była gospodarzem niezapomnianego 
wydarzenia - XVII Światowego Zjazdu Kaszubów. Po zakończeniu urzędowania kontynuował pracę samo-
rządowca jako radny Rady Powiatu Wejherowskiego. 
 Jak go będziemy pamiętać? Jako burmistrza wymagającego wiele, lecz przede wszystkim od sie-
bie. Zawsze ciekawego świata, kochającego ludzi, wspaniałego rozmówcy. Inżyniera z duszą humanisty. 
Kulturalnego i szarmanckiego. Na hulajnodze i na motocyklu. Bardzo rodzinnego, zawsze pomocnego, wraż-
liwego i empatycznego. Człowieka, który bardzo kochał swoje Miasto.





Z PRAC RADY MIEJSKIEJ

Podczas XII sesji Rady Miejskiej w Redzie w dniu 
30 stycznia 2025 roku podjęto następujące uchwały:

1. �Uchwała�nr�XII/101/2025�w�sprawie�wyrażenia�zgody�na�
sprzedaż,�w�drodze�przetargu�ograniczonego,�nierucho-
mości� gruntowej,� stanowiącej� własność� Gminy� Miasta�
Redy.

2. �Uchwała�nr�XII/102/2025�w�sprawie�wyrażenia�zgody�na�
zawarcie� z� dotychczasowymi� dzierżawcami� kolejnych�
umów�dzierżawy,�których�przedmiotem�są�te�same,�do-
tychczas�wydzierżawiane�nieruchomości,�na�okres�3�lat.

3. �Uchwała�nr�XII/103/2025�w�sprawie�w�sprawie�przystą-
pienia�do�Programu�„Opieka�Wytchnieniowa”�dla�Jedno-
stek�Samorządu�Terytorialnego�–�edycja�2025.

4. �Uchwała� nr� XII/104/2025� w� sprawie� przystąpienia� do�
procedury�zmiany�granic�administracyjnych�Gminy�Mia-
sto�Reda.�

5. �Uchwała� nr� XII/105/2025� w� sprawie� przeprowadzenia�
konsultacji�w�przedmiocie�zmiany�granic�administracyj-
nych�Gminy�Miasto�Reda.�

6. �Uchwała�nr�XII/106/2025�w�sprawie�wyrażenia�opinii�do�
projektu�Audytu�Krajobrazowego�Województwa�Pomor-
skiego.

7. �Uchwała�nr�XII/107/2025�w�sprawie�przystąpienia�do�spo-
rządzenia� miejscowego� planu� zagospodarowania� prze-
strzennego�dla�obszaru�położonego�w�południowej�czę-
ści�obrębu�ewidencyjnego�nr�6�(Moście�Błota).�

8. �Uchwała� nr� XII/108/2025� w� sprawie� uchwalenia� zasad�
i  warunków� sytuowania� obiektów� małej� architektury,�
tablic�reklamowych�i�urządzeń�reklamowych�oraz�ogro-
dzeń,�ich�gabarytów,�standardów�jakościowych�oraz�ro-
dzajów�materiałów�budowlanych,�z�jakich�mogą�być�wy-
konane,�dla�miasta�Reda.

9. �Uchwała�nr�XII/109/2025�w�sprawie�Budżetu�Miasta�Redy�
na�2025�rok.

10. �Uchwała� nr� XII/110/2025� o� zmianie� Uchwały� nr�
XI/98/2024�Rady�Miejskiej�w�Redzie� z� dnia� 19� grudnia�
2024�roku�w�sprawie�przyjęcia�Wieloletniej�Prognozy�Fi-
nansowej�Miasta�Redy�na�lata�2025-2037.�

11. �Uchwała�nr�XII/111/2025�w�sprawie�zatwierdzenia�planu�
pracy�Komisji�Rewizyjnej�w�Redzie�na�2025�rok.

12. �Uchwała�nr�XII/112/2025�w�sprawie�zamiaru�przekształ-
cenia�Szkoły�Podstawowej�nr�3�w�Redzie

Szczegółowy�zapis�całej�sesji�dostępny�jest�online�w�serwi-
sie�eSesja,�przekierowanie�z�www.bip.reda.pl�
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 Na dzisiejszej sesji podjęto szereg istotnych 

uchwał, w tym m.in.: uchwały krajobrazowej oraz 

uchwały w sprawie przystąpienia do procedury zmia-

ny granic miasta Redy. 

W poniedziałek na moje biurko wpłynęła petycja 202 

mieszkańców Rekowa Górnego (gm. wiejska Puck) 

oraz 140 mieszkańców Redy w sprawie włączenia 

miejscowości Rekowo Górne w granice administracyj-

ne Redy. W poniedziałek też poinformowałem o tym 

fakcie wójta gminy Puck.

Za uchwałą głosowało 18 radnych, 2 się wstrzymało, 

1 był nieobecny.

W związku z powyższym pracownicy Urzędu Miasta 

Redy przygotują i odpowiednio nagłośnią plan prze-

prowadzenia w naszym mieście konsultacji społecz-

nych, w których każdy z nas będzie mógł się wypowie-

dzieć, gdyż sprawa jest otwarta.

Ostatecznie tylko Rada Ministrów może zmienić grani-

ce gmin i powiatów a uchwała w sprawie przystąpie-

nia do procedury zmiany granic i uchwała w sprawie 

przeprowadzenia konsultacji społecznych to jedynie 

akty rozpoczynające proces.

PS. Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Kreft 

poprosił obecnych przedstawicieli mieszkańców Reko-

wa Górnego o pozyskanie opinii i podpisów większej 

części mieszkańców miejscowości (zamieszkałej przez 

ok. 1000 dorosłych osób).”

Burmistrz Miasta Redy
Mateusz Richert 
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33. Finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy w Re-
dzie przeszedł do historii jako rekordowy pod wzglę-
dem zebranej kwoty, ale też liczby gości, którzy od-
wiedzili Fabrykę Kultury. Łącznie z e-Skarbonką redzki 
Sztab WOŚP zebrał blisko 102 tysiące złotych. 

Puszki�wolontariuszy�na�ulicach�miasta,� kawiarenka,� skle-
pik�z�gadżetami� i� rękodziełem,� lodowisko� i�wreszcie�–� licy-
tacje.�Różne�były� formy,�w� jakich�wspierano�WOŚP�w� tym�
roku�w Redzie.�W�niedzielę�26�stycznia,�organizatorzy�i wo-
lontariusze�na�przekór�pogodzie�pozostawali�uśmiechnięci�
i z energią�angażowali�się�w�przygotowania,�zbiórkę,�a na-
stępnie�w�liczenie�zebranych�środków.�A�wszystko�to�po�to,�
by�wesprzeć�onkologię�i�hematologię�dziecięcą.�Wielkim�ser-
cem�wykazali�się�darczyńcy,�którzy�przekazywali�na�licytacje�
do�Fabryki�Kultury�atrakcyjne�przedmioty�lub�vouchery�na�
usługi�różnych�branż.�Co�można�było�wylicytować�podczas�
Finału�w�Fabryce�Kultury?�Niemal�wszystko!�Począwszy�od�
voucherów�do�restauracji,�klubów�fitness�czy�salonów�SPA,�
poprzez�wyroby�artystyczne�i�rzemieślnicze,�a skończywszy�
na� koszulkach� z� podpisami� znanych� sportowców.� Maciej�
Stasiewski,�członek�Młodzieżowej�Rady�Miasta,�ufundował�
koszulkę� z� autografem� Roberta� Lewandowskiego,� która�
wylicytowana�została�za�kwotę�1�900�zł.�Izabela�Mielcarek,�
radna�Redy,�przekazała�na�WOŚP�plastron�od�Kamila�Sto-
cha�z Turnieju�Czterech�Skoczni�w�Bischofshofen,�który�wy-

licytowany�został�za�700�zł.�Nowego�nabywcę�koszulka�me-
czowa�z�podpisami�piłkarzy�Arki�Gdynia�kosztowała�900 zł.�
Natomiast�firma�Auto�Elegancja�dostarczyła�na�licytacje�vo-
uchery�o�łącznej�wartości�blisko�10�tys.�zł.
Emocji�w�trakcie�niedzielnego�finału�WOŚP�dostarczyły�nie�
tylko� licytacje,� ale� również� występy� artystów.� Na� scenie�
zaprezentowały�się�dzieci�z�Przedszkoli�nr�1�oraz�2,�a�także�
oddziału�przedszkolnego�Szkoły�Podstawowej�nr�3,�prezen-
tując�swoje�wyjątkowe�umiejętności.�Członkowie�Grupy�Tea-
tralnej�Reda�zaprezentowali�fragment�spektaklu�„Pszczółka�
Maja”.�Na�scenie�pojawili�się�uczniowie�Szkoły�Podstawowej�
nr�3�oraz�młodzież�ze�Szkoły�Podstawowej�nr�4.�Oprócz�nich�
w� Fabryce� Kultury� zaprezentowali� się:� Aleksandra�Hutnik,�
Martyna�Szyjkowska,�Oliwia�Skóra,�Julia�Krupa,�Konrad�La-
demann�oraz�zespół�Kaźmierczak�&�Bartecki.
„Wielkie�podziękowania�należą�się�organizatorom�i�gospo-
darzom� tegorocznej� edycji� WOŚP,� mieszkańcom,� wolon-
tariuszom� i� darczyńcom,� którzy�wsparli� tegoroczny� Finał”�
–�podsumowują�władze�miasta.�„Redzianie�kolejny�raz�udo-
wodnili,�że�razem,�mogą�wszystko!”

Podziękowanie od Szefów Sztabu:
 
	 Dziękujemy	 serdecznie	 Wszystkim	 zaangażowanym	 w	 33	
redzki	Finał	Wielkiej	Orkiestry	Świątecznej	Pomocy!
	 Na	 ulicach	 Redy	 kwestowało	 ponad	 100	 wolontariuszy	
z  5  redzkich	 szkół:	 SP3,	 SP5,	 ZSP	 1,	 ZSP	 2	 i	 Szkoły	 Prywatnej	
im. T. Halika	pod	opieką	swoich	nauczycieli	oraz	rodziców.
	 Ogromne	 podziękowania	 dla	 zapracowanego	 do	 późnych	
godzin	 nocnych	 sztabu	 liczącego	 pieniądze,	 a	 szczególnie	 dla	
pani	 Joanny	Żaczek	oraz	pana	Mateusza	Kamińskiego.	A	pani	
dyrektor	ZSP	1	Dominice	Kowaliszyn	za	użyczenie	pomieszczeń	
i pomoc	w	dniu	finału.
	 Jak	 zwykle	 bardzo	 udane	 okazały	 się	 koncerty	 oraz	 licyta-
cje	przeprowadzane	przez	ekipę	Fabryki	Kultury	z	dyrektorem	
Tomkiem	Wiśniewskim	na	czele.	Towarzyszyła	temu	kawiaren-
ka	z	domowymi	wypiekami	z	ZSP	1	Reda,	którą	koordynowała	
pani	 Marlena	 Jasińska.	 Dziękujemy	 również	 zaangażowanym	
w Fabryce	członkom	Młodzieżowej	Rady	z	przewodniczącą	Teli-
meną	i	wiceprzewodniczącym	Filipem	na	czele.
	 Efektem	zaangażowania	tak	wielu	osób,	darczyńców	i	opie-
kunów	młodzieży	 jest	 kolejny	 rekord	 redzkiego	 Sztabu	WOŚP	
–	 łącznie	 z	 e-skarbonką	 jest	 to	 kwota	która	przekroczyła	100	
tysięcy	złotych	(o	ponad	20	tysięcy	więcej	niż	w	roku	ubiegłym).
Jeszcze	raz	serdecznie	dziękujemy,
SIEMA!

Szef	Sztabu	Radosław	Farion
Wiceszef	Sztabu	Łukasz	Kamiński

REKORDOWY 
FINAŁ W REDZIE. 

MIESZKAŃCY ZEBRALI 
BLISKO 102 TYS. ZŁOTYCH
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Beata Rutkiewicz Wojewoda Pomorska poinformowała 
o przyznaniu Redzie 3,75 mln zł dofinansowania z Rzą-
dowego Funduszu Dróg Samorządowych na budowę 
ulicy Rolniczej. Całkowity, szacunkowy koszt tego za-
dania to 7,5 mln zł. Dodatkowo infrastrukturę kana-
lizacyjną na budowanym odcinku wykona na własny 
koszt PEWIK Gdynia. 

–	Ulica	Rolnicza	w	chwili	obecnej	posiada	nawierzchnię	tym-
czasową	z	płyt	betonowych	i	nawierzchnię	gruntową.	Brakuje	
chodników,	 drogi	 dla	 rowerów,	 oświetlenie	 uliczne	 znajduje	
się	jedynie	na	niektórych	odcinkach.�–�mówi�Mateusz�Richert�
burmistrz�miasta�Redy�–	Planowana	inwestycja	zdecydowa-
nie	 poprawi	 bezpieczeństwo	 uczestników	 ruchu	 drogowego.	
Mamy	 gotową	 dokumentację	 projektową	 wraz	 z	 pozwole-
niem	na	budowę,	więc	po	podpisaniu	umowy	z	wojewodą	bę-
dziemy	gotowi	do	ogłoszenia	przetargu	 i	 realizacji	 inwestycji	
w 2025 roku.	Zakres�projektu:
• �budowa�nawierzchni�jezdni�wraz�z�podbudową,
• �budowa�ścieżki�rowerowej,�chodników�i�ciągu�pieszo-rowe-
rowego,

• �budowa�wyniesionych�i�doświetlonych�przejść�dla�pieszych,
• �oznakowanie�pionowe�i�poziome,
• �przebudowa�istniejącej�sieci�oświetlenia�ulicznego,
• �nowa� organizacja� ruchu� z� ograniczeniami� prędkości�
do 30 km/h.

Budowa drogi technicznej z przywróceniem funkcji 
rowu odwodnieniowego jako element otwartej kana-
lizacji deszczowej w Redzie to projekt, który rozpoczął 
się jesienią 2024 roku.

Prace�trwały�nieco�dłużej�niż�zakładano�z�uwagi�na�trudne�
warunki�w�terenie� i�konieczność�dokonania�zmian�w�pro-
jekcie.�Dużym�wyzwaniem�było�również�wykonanie�rowu,�
który�był�całkowicie�zarośnięty.
–	Nowa	droga	i	rów	były	możliwe	do	zrealizowania	dzięki	pozy-
skaniu	dofinansowania	w	kwocie	1	408	850,00	zł	z	programu	
Polski	Ład�–�mówi�Dominika�Kudlińska,�wiceburmistrz�Redy.�
–�Realizacja	inwestycji	pokazała	po	raz	kolejny,	jak	ważne	jest	
to,	 abyśmy	 dbali	 o	 rowy,	 którymi	 odprowadzana	 jest	 woda	
deszczowa	w	Redzie.	Oczyszczajmy	rowy	znajdujące	się	na	na-
szych	działkach	 -	 to	pomoże	wszystkim	w	walce	 z	 lokalnymi	
podtopieniami� –� apeluje�burmistrz�Kudlińska.�W� realizacji�
tej� inwestycji� wkład� własny� gminy� wyniósł� 74  150,00  zł.�
Łączna�wartość�inwestycji�to�1�483�000,00�zł.

DOFINANSOWANIE NA 
BUDOWĘ ULICY ROLNICZEJ

WYREMONTOWANA 
DROGA PRZY OGRÓDKACH 

DZIAŁKOWYCH 
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EKSPERCI O POLITYCE 
SENIORALNEJ

„Różni – Ważni – Wspólnie” – pod takim hasłem 23 stycz-
nia w Kwidzynie odbył się I Pomorski Kongres Polityki 
Senioralnej zorganizowany przez Wojewodę Pomorską 
Beatę Rutkiewicz. Dyskutowano na temat aktywiza-
cji seniorów w działalności społecznej i pracy zawodo-
wej oraz o wyzwaniach starzejącego się społeczeństwa 
i wspólnych rozwiązaniach. Powołano także zespół eks-
pertów ds. polityki senioralnej przy wojewodzie, który 
będzie wspierał działania na rzecz osób 60+ w naszym re-
gionie. Powiat wejherowski reprezentować będzie Zofia 
Wysocka z Redy.

Zofia�Wysocka�jest�członkiem�Powiatowej�Rady�Działalności�
Pożytku� Publicznego,� gdzie� reprezentuje� organizacje� poza-
rządowe�z�Redy.�Zajmuje�się�sprawami�seniorów�jako�członek�
Redzkiej�Rady�Seniorów.�Bierze�aktywny�udział�w przedsię-
wzięciach�poświęconych�problemom�senioralnym.�Przez�11�
lat� pełniła� funkcję� komendantki� hufca� ZHP�w�Wejherowie.�
Udziela� się� w� Folklorystycznym� Zespole� Kaszubskim� „Re-
dzanie”,� gdzie� tańczy� i� śpiewa� kaszubskie� utwory� ludowe.�
Jest� także� członkiem� Chóru� Kameralnego� w  Redzie,� gdzie�
wspólnie�z�Fundacją�Żyjmy�w�Harmonii�pozyskała�granty�na�
warsztaty� chóralne� i� na� zakup� strojów.� Pani� Zofia� jest� tak-
że� członkiem� zarządu� Zrzeszenia� Kaszubsko-Pomorskiego�
oddział�w� Redzie.�Zespół,�którego�członkiem�została�nasza�
mieszkanka,� pełni� funkcję� opiniodawczo-doradczą� w  spra-
wach�dotyczących�polityki�senioralnej.�
W�kongresie�„Różni�–�Ważni�–�Wspólnie”�wzięli�udział�repre-
zentując�Miasto�Redę�Zofia�Wysocka,�Jadwiga�Pienczk�–�Wice-
przewodnicząca�redzkiego�oddziału�Polskiego�Związku�Eme-
rytów�i�Rencistów,�członek�redzkiej�Rady�Seniorów�oraz�Jacek�
Thiel�–�Kierownik�Referatu�Rozwoju�Urzędu�Miasta�w Redzie.

OD 1 STYCZNIA 2025 r. 
OBOWIĄZUJE SELEKTYWNA 

ZBIÓRKA TEKSTYLIÓW 
I ODZIEŻY

Nie wyrzucaj ubrań do śmietnika. Zgodnie z przepisa-
mi przyjętymi w Polsce w 2019 roku, od 1 stycznia 2025 
obowiązuje selektywna zbiórka tekstyliów i odzieży. 
Zużyte ubrania, koce, zasłony, obrusy, pościel czy buty 
należy oddać do Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów.
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W Redzie wszystkie zużyte ubrania, buty, koce, za-
słony, firany, obrusy, pościele, ręczniki, czapki itp. 
należy osobiście dostarczyć do poniższych miejsc 
zbiórki:
• �Punktu�Selektywnej�Zbiórki�Odpadów�Komunalnych�
(PSZOK)�na�terenie�przedsiębiorstwa�Eko–Dolina�
Sp. z o.o.,�Aleja�Parku�Krajobrazowego�99�w�Łężycach�
w godzinach�pracy�wysypiska:��
pon.-pt. 6:00-18:00, sobota 8:00-15:00

• �Punktu�Selektywnej�Zbiórki�Odpadów�Niebezpiecznych�
(PSZON)�na�terenie�Miejskiego�Przedsiębiorstwa�
Ciepłowniczo-Komunalnego�„Koksik”�Sp.�z�o.o.,�
ul. Obwodowa�52�w�Redzie:��
pon.-pt. 14:00-17:00, sobota 9:00-14:00

Wysokość stawki za gospodarowanie odpadami ko-
munalnymi w 2025 roku nie ulega zmianie i wynosi 
w zabudowie jednorodzinnej 35 zł/os, a w zabudo-

wie wielorodzinnej 1,4 za 1 m2 powierzchni użytko-
wej mieszkania.
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SUPERREDZIANIE

Reda to miasto wspaniałych ludzi pełnych pasji i za-
angażowania, którzy robią rzeczy niezwykłe i swoją 
energią zarażają innych. To oni sprawiają, że to właśnie 
w Redzie rodzą się wyjątkowe projekty – bywa nawet, 
że unikatowe w skali kraju. 

To�osoby,�które�warto�poznać.�W�tym�numerze�przedsta-
wiamy�Magdę�i�Mariusza�Zastawnych�–�małżeństwo,�które�
tworzy�miejsce�znane�w�Redzie�i�daleko�poza�jej�granicami�
wszystkim�miłośnikom�gadów.�Z�Mariuszem�–�właścicielem�
i�opiekunem�zwierząt,�który�na�co�dzień�oprowadza�odwie-
dzających�po�wystawie�zwierząt�egzotycznych,�omawiając�
wybrane� gatunki� i� ciekawostki� z  ich� świata� oraz� karmiąc�
wybrane�gady,�rozmawiał�Juliusz�Dmochowski.

Juliusz Dmochowski: Jakie były początki Gadolandu? 
Mariusz Zastawny:�Gadoland�powstał�w�roku�2017.�Wte-
dy�byliśmy�częścią�sali�zabaw�i�kawiarenki,�która�mieściła�
się�na�pierwszym�poziomie�Aquaparku.�Prowadziliśmy�i�or-
ganizowaliśmy�wówczas�eventy�i�wydarzenia�np.�urodzino-
we.�Dzieci�korzystały�z�sali�zabaw�a�później�przychodziły�na�
żywą�lekcję�biologii�do�Gadolandu.�Następnie�była�możli-
wość�przeniesienia�się�o�jedno�piętro�niżej�–�blisko�rekinów�
–�i�stwierdziliśmy,�że�to�znakomita�okazja,�aby�przyjść�i�roz-
budować�ekspozycję�i�pokazać�więcej�ciekawych,�egzotycz-
nych�zwierząt.�I�w�ten�sposób�jesteśmy�tu�od�2021�roku.�

JD: Jak zrodził się pomysł Gadolandu? 
MZ:� To�była�pasja,� którą�czułem�od�dziecka.�Byłem�zafa-
scynowany�zwierzętami,�a�moją�uwagę�przekłuwały�szcze-
gólnie�gady.�W�dodatku�w�drodze�z�przedszkola�do�domu�
zawsze�mijaliśmy�z�mamą�sklep�zoologiczny,�z�którego�w�
domu�miałem�wiele�„normalnych”�zwierząt.�Pewnego�dnia�
mama�oznajmiła,�że�jak�w�sklepie�będzie�krokodyl,�to�mi�go�
kupi.�Pech�chciał,�że�w�innym�sklepie�zoologicznym�właśnie�
były�w�ofercie�dwa�małe�kajmany.�Właśnie�w� ten�sposób�
zasiała�we�mnie�to�ziarnko�miłości�do�gadów.�Potem�mia-
łem�żółwia�wolno-lądowego�i�jak�byłem�troszkę�starszy�to�
rozpocząłem� swoją� prawdziwą� przygodę� z� terrarystyką.�
Prowadziłem�dla�kogoś�taką�wystawę�na�Półwyspie,�a�póź-
niej�stwierdziłem,�że�chcę�podobne�miejsce�poprowadzić�

sam.�To� jest�moja�pasja,�ukończyłem�też�w�tym�kierunku�
studia� podyplomowe� na� Uniwersytecie� Przyrodniczym�
w Poznaniu.

JD: A czym jest „Anakonda”? 
MZ:�Nasza�wystawa�zwracała�uwagę�i�trafiało�do�nas�dużo�
porzuconych� zwierząt,� zaniedbanych.� Dostawaliśmy� syg-
nały�od�mieszkańców�okolicy�i�służb.�Postanowiliśmy�więc�
z� żoną,� że� założymy� fundację.�Ma�ona�na�celu� ratowanie�
zwierząt� egzotycznych.� Najczęściej� skupiamy� się� na� ga-
dach�i�owadach.�Niestety�jednak�okazało�się,�że�prowadze-
nie�fundacji� jest�bardzo�trudne.�Działamy�dzięki�własnym�
środkom.�Terrarystyka,�która�jest�piękną�pasją�i staje�coraz�
bardziej�popularna�–�bywa�też�dla�wielu�zainteresowaniem�
chwilowym.�Gady�często�trafiają�do�osób,�które�nie�mają�
odpowiedniej�wiedzy�bądź�warunków�albo�po�prostu�szyb-
ko�się�tym�gadem�nudzą.�Potrzeba�ratowania�takich�stwo-
rzeń� i� opieki�nad�nimi� jest�duża.�Przekazujemy� je�późnej�
do�adopcji,�ale�nie�będę�ukrywać,�że�jest�to�bardzo�trudny�
proces.�Na�nas�spoczywa�odpowiedzialność�za�to,�by�tym�
razem�gady�trafiły�w�dobre�i�odpowiedzialne�ręce.�
Ostatnio� trafił�do�nas� skorpion�z�Elbląga.�Albo�skolopen-
dra,�która�przyleciała�do�Polski�w�walizce�z�Zanzibaru.�Po-
magamy�lokalnym�służbom,�bo�placówki�-�takie�jak�ogrody�
zoologiczne�czy�akwarium�w�Gdyni�–�często�nie�mają�moż-
liwości�przyjechać�do�takich�zwierząt�z� interwencją.�Tam,�
gdzie�możemy,�to�pomagamy,�a�na�co�dzień�–�edukujemy.�
Nigdy�dosyć�informacji�o�tym,�że�zwierzę�to�nie�zabawka,�
a na�gady�trzeba�często�poświęcić�trochę�więcej�czasu�i�pie-
niędzy.�

JD: Skąd pochodzą zwierzęta na ekspozycji? 
MZ:� Najczęściej� z� interwencji� lub� od� osób,� które� je� nam�
oddały.� Niestety� coraz� częściej� mam� telefony� typu:� Mój�
syn�dostał�gada�na�urodziny�i� już�nie�chce�się�nim�bawić.�
Zwierząt� z� interwencji� niestety� przybywa� a� świadomych�
właścicieli� jest� wciąż� znikoma� liczba.� Niektóre� specjalnie�
okazy,� na� których�nam� zależało,� sprowadzaliśmy� lub� ku-
powaliśmy.�

JD: Czy prowadziliście kiedyś spotkania dla terrarystów? 
MZ:� Tak,� pomagaliśmy� kiedyś� początkującym,� dzieciom�
i�nastolatkom,�którzy�mieli�pewną�wizję�posiadania�zwie-
rząt.�Mam�nadzieję,�że�te�osoby�zostały�uświadomione,�jak�
prawidłowo�takimi�zwierzętami�się�zajmować.�Myślimy�też�
o�kursach�internetowych.�Kompletna�podstawowa�wiedza,�
która� jest�bardzo�potrzebna.�Niestety�wciąż�brakuje�nam�
odpowiedzialności�i�szacunku�do�zwierząt.�

JD: Które zwierzę jest najbardziej wymagające? 
MZ:� Jest� to� trudne� pytanie,� ponieważ� każde� zwierzę� po-
trzebuje�opieki.�Jeśli�chodzi�o�sprzątanie,�to�najgorzej�jest�z�
pytonem�siatkowym,�bo�to�duży�wąż.�Ma�ponad�6�metrów�
długości,�jest�cięższy�ode�mnie,�waży�86�kilogramów.�Jest�w�
stanie�udusić�człowieka,�dlatego�wszystkie�prace�przy�tym�
wężu�musza�odbywać�się�w�asyście�kilku�osób.
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JD: Jakie macie marzenia? 
MZ:�Chciałbym,�aby�Gadoland�stał�się�ogrodem�zoologicz-
nym.�Dałoby�mi�to�furtkę�do�eksponowania�zwierząt,�które�
są�w�pierwszej�kategorii�i�mogą�je�mieć�tylko�właśnie�takie�
ogrody�czy�jednostki�badawcze.�To�moje�marzenie.�A�bar-
dziej�przyziemnie,�to�chciałbym,�aby�nasza�samica�warana�
leśnego,�która�ma�zdolność�do�samozapłodnienia�w�proce-
sie�partenogenezy,�złożyła�nam�chociaż�jedno�zapłodnione�
jajko,�żeby�mieć�jednego�małego�warana�jako�następcę�dla�
mamusi.� Nie� zapładniamy� gadów� w� Gadolandzie.� Takich�
miejsc�w�Polsce�jest�już�sporo.�
Przed�wejściem�na�wystawę�znajduje�się�wyspa,�na�której�
żyją� żółwie� lądowe.�Większość� tych� żółwi� została�właśnie�
kupiona�jako�prezent�na�komunię.�Typowa�historia�o�tym,�
że�żółw�bardzo�szybko�urósł�i�nie�było�miejsca�dla�niego�w�
domu.�Niektóre�żółwie�trafiają�do�nas�bardzo�zaniedbane.�
Aktualnie�wyspę�będziemy�dzielić�na�trzy�albo�cztery�sekto-
ry,�ponieważ�będzie�tutaj�parę�gatunków�tych�żółwi.�W�lesie�
w�Rumi�znaleźliśmy�żółwia,�który�miał�niestety�odgryzioną�
kończynę.�Takie�żółwie�potrafią�przejść�ogromne�dystanse,�
więc�może�dzięki� temu�wywiadowi�znajdzie�się�właściciel,�
który�przypuszczamy,�że�jest�z�okolicy.�

JD: Coś na koniec? 
MZ:�Zapraszamy�do�Gadolandu!�W�pierwszy�i�trzeci�czwar-
tek�miesiąca�odbywają�się�pokazy�karmienia.�Podczas�tego�
wydarzenia� opowiadam�o� naszych� podopiecznych� i� przy�
okazji� je� też� karmię.� Zachęcamy� świadome� osoby,� któ-
re� chciałyby�gada,�do�kontaktu� z�nami.�Mamy�paru�pod-
opiecznych,�którzy�czekają�na�adopcje,�więc�może�czekamy�
właśnie�na�ciebie…?�

Minął rok od otwarcia nowej Miejskiej Biblioteki Pub-
licznej w Redzie przy ulicy Hieronima Derdowskiego 
3. W nowych przestrzeniach czytelnicy znajdą nowoś-
ci, beletrystykę, literaturę popularną, naukową, au-
diobooki i prasę. To jednak coś więcej niż książki – to 
miejsce spotkań integracji i szeroko pojętej kultury dla 
mieszkańców w każdym wieku.

W�strefie� relaksu�można�skorzystać� z� kawy,�herbaty,�po-
czytać�na�miejscu�prasę�czy�inną�lekturę.�
–	Do	dyspozycji	naszych	czytelników	są	także	komputery	z	do-
stępem	do	 internetu,	 z	możliwością	 skorzystania	 z	drukarki,	
skanera	 lub	 ksero� –�mówią�pracownicy�biblioteki� i� dodają�
–�Działaniom	i	aktywnościom	w	bibliotece	nie	ma	końca.	Dość	
wspomnieć	 o	 prężnie	 działającym	 Uniwersytecie	 Trzeciego	
Wieku,	grupach	teatralnych	czy	spotkaniach	autorskich,	z	któ-
rych	ostatnie	z	prof.	Draganem	cieszyło	się	ogromnym	zainte-
resowaniem.�
W�przestrzeniach�redzkiej�biblioteki�często�goszczą�przed-
szkolaki� i� dzieci� korzystające� z� przygotowanych� dla� nich�
stref�oraz�nowoczesnej,�multimedialnej�tablicy.
–	Biblioteka	w	Redzie	stała	się	prawdziwym	sercem	kultural-
nym	miasta”	–	mówi	Jakub	Pilarski,	zastępca	burmistrza	Redy.	
„Przez	ten	pierwszy	rok	nową	bibliotekę	odwiedziło	aż	25	694	
osób!	To	wspólny	sukces	dyrekcji	i	pracowników	tego	magicz-
nego	miejsca.	Dziękujemy	za	każdy	moment,	który	możemy	tu	
spędzić,	za	wasze	uśmiechy,	za	 to,	że	dzielicie	pasję	do	ksią-
żek	i	kultury�–�dziękuje�zastępca�burmistrza.�Do	zobaczenia	
w	 Redzie	 w	 kolejnych	 latach	 pełnych	 książkowych	 przygód!	
– podsumowuje� zachęcając�mieszkańców�do� korzystania�
z oferty�redzkiej�instytucji�kultury.

JUBILEUSZ BIBLIOTEKI
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BIBLIOTEKA REDA

Spotkanie Noworoczne
W� środowe� popołudnie,� 8� stycznia,�w�Miejskiej� Bibliotece�
Publicznej� wystąpił� w� repertuarze� coverowym� Arkadiusz�
Szulc�–�poeta,�autor�tekstów,�wokalista�oraz�gitarzysta.�Mu-
zyk�wykonał�utwory�z�twórczości�m.in.�Czesława�Niemena,�
Edyty� Geppert,� Starego� Dobrego� Małżeństwa� oraz� wiele�
innych.�To�był�wyjątkowy�wieczór,�pełen�dźwięków,�emocji�
i wspaniałej�energii!�Arkadiusz�Szulc�zaczarował�gości�swo-
im�głosem,�a�atmosfera�była�naprawdę�wyjątkowa!

Fot.	Michał	Kaczmarek

Dyskusyjny Klub Książki
MBP�w�Redzie� zaprasza�do�udziału�w�spotkaniach�Dysku-
syjnego� Klubu� Książki� dla� dorosłych.� To� świetna� okazja,�
aby�podzielić�się�swoimi�przemyśleniami,�posłuchać�innych�
i spędzić�czas�w�miłym�towarzystwie�literackich�pasjonatów.
Spotkania�odbywają�się w�ostatni�wtorek�miesiąca�o godz.�
16.00.�Mają�one�charakter�otwarty�i�stanowią świetną�oka-
zję�do�przyjemnego�spędzenia�wolnego czasu,�poznania�no-
wych�ludzi�oraz�podzielenia�się opinią�dotyczącą�wspólnie�
wybranej�i�przeczytanej�książki.�Zapewniamy�klubowiczom�
egzemplarze�omawianej�lektury.

Fot.	MBP

Miejska Biblioteka Publiczna w Redzie zaprasza:
poniedziałki i środy w godz. 8:00-16:00

wtorki, czwartki i piątki w godzinach 10:00-18:00, 
soboty od godz. 10:00 do godz. 14:00.

Wernisaż wystawy malarstwa
10�stycznia,�w�Miejskiej�Bibliotece�Publicznej�w�Redzie�od-
był� się� wernisaż� wystawy�malarstwa� Elżbiety� Bieńko-Kor-
nackiej�oraz�Janiny�Koniuszy.�W�przestronnym�wnętrzu�sali�
spotkań�zaprezentowane�zostały�obrazy�artystek.�Podczas�
mini�wywiadu�malarki�opowiadały�o�swojej�twórczości,�ar-
tystycznych�zainteresowaniach�i�inspiracjach.�W�wernisażu�
wzięli�udział�liczni�goście:�rodzina,�przyjaciele,�władze�mia-
sta,�słuchacze�UTW�oraz�miłośnicy�sztuki.�Wydarzenie�było�
wspaniałą�okazją�do�dzielenia�się�wrażeniami�z�malarskiego�
świata�artystek.�Spotkanie�uświetnił�koncert�Mirosław�Bar-
czewskiej.

Fot.	Adam	Majkowski
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SPOTKANIE 
Z ANDRZEJEM DRAGANEM

REDZKA RADA SENIORÓW

„BAL W OPERZE”
25 stycznia Miejska Biblioteka Publiczna im. Hieronima 
Derdowskiego przeżyła oblężenie chętnych do uczestni-
czenia w spotkaniu z cyklu Biesiada Literacka, nie tylko 
z Redy, lecz także z głębi kraju.

Gościem�Biesiady�w�bibliotece�był�prof.�Andrzej�Dragan�-�nie-
zwykła�osobowość�świata�nauki�i�sztuki,�wybitny�fotografik�
i� filmowiec,� ale� przede� wszystkim� naukowiec� zajmujący�
się�fizyką�kwantową,�profesor�Uniwersytetu�Warszawskie-
go�i National�University�of�Singapore.�Prezentował�ksiażkę�
„Kwantechizm�czyli�klatki�na�ludzi�2.0”.�Jak�zwykle�spotkanie�
prowadził� i�dociekliwe�pytania�zadawał�Krystian�Nehrebe-
cki.�Drugą�część�spotkania�stanowiły�pytania�od�publiczno-
ści,�na�które�wyczerpująco�odpowiadał�gość�spotkania.�Było�
to�bardzo�ciekawe�spotkanie,�rozszerzające�wiedzę�o�fizyce.�

Tekst	i	fot.	Michał	Kaczmarek

31 stycznia odbyło się pierwsze w Nowym Roku posie-
dzenie Redzkiej Rady Seniorów.

To�dobra�okazja,�by�przypomnieć,� że�Rada�ma�dyżury�dla�
mieszkańców,�które�w�tym�roku�odbywać�się�będą�w�każdy�
czwartek�w�godz.�11:00-13:00�w�Fabryce�Kultury�w�Redzie.

Rocznica otwarcia nowej siedziby Miejskiej Biblioteki 
Publicznej im. Hieronima Derdowskiego w Redzie, zbie-
gła się z przedstawieniem grupy Kolorowy Team UTW 
Reda „Balu w Operze” Juliana Tuwima. 

Poemat� satyryczny� najbardziej� znany� i� uznawany� za� jedno�
z  najwybitniejszych�dzieł� J.� Tuwima,� napisany� został�w�1936�
roku,�w� całości� wydany� dopiero�w� 1982.�W� karnawałowym�
widowisku�udział�wzięli�członkowie�zespołu�„Kolorowy�Team�
UTW�Reda”,�przedstawiciele�władz�Urzędu�Miasta�Redy,�goście�
z�Gdańska,�panie�z�Gdańskich�Brylantów,�włączyła�się�do�zaba-
wy�przybyła�publiczność.�Oprawa�muzyczna�widowiska:�Piotr�
Mostek.�Była�to�kolejna�propozycja�aktywnych�redzkich�senio-
rów�z�Uniwersytetu�Trzeciego�Wieku.

SREBRNA REDA
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KULTURALNA REDA

KONCERT Z MUZYKĄ 
Z BAJEK DISNEYA

SPOTKANIE PODRÓŻNICZE 
– FILIPINY

III OTWARTE 
MISTRZOSTWA REDY 

W SCRABBLE

W piątkowy wieczór 24 stycznia Fabryka Kultury w Re-
dzie zaprosiła w swoje progi młodszą i starszą publicz-
ność na wyjątkowy koncert. Tym razem usłyszeliśmy 
najpopularniejsze utwory z bajek produkcji Walta  
Disneya.

Znane�wszystkim�utwory� zaaranżowane� zostały� na� głos,�
piano� i� kwartet� smyczkowy.�Dla� redzkiej�publiczności� za-
grali:� Sylwia� Banasik-Smulska� (aktorka�musicalowa,� dub-
bingowa� i� wokalistka),� Adam� Pietrzak� (pianista,� kompo-
zytor,�aranżer,�producent�muzyczny)�i�Golden�Gate�String�
Quartet� –� kwartet� smyczkowy� w� składzie:� Gabriela� Żmi-
grodzka� –� I� skrzypce,� Aleksandra� Kowacz� –� II� skrzypce,�
Anna�Prusińska�–�altówka,�Aleksandra�Ruda�–�wiolonczela.
Od� pierwszych� dźwięków� licznie� przybyła� publiczność� –�
szczególnie�ta�najmłodsza�–�świetnie�się�bawiła,�„pomaga-
jąc”�wokalistce�w�wykonywaniu�piosenek� z� takich�filmów�
jak�„Piękna�i�Bestia”�czy�„Aladyn”.�Na�zakończenie�słucha-
cze� usłyszeli� piękną� balladę� z� filmu� „Król� Lew”� –� „Miłość�
Rośnie�Wokół�Nas”�(org.�„Can�You�Feel�The�Love�Tonight”,�
muzyka�Elton�John,�org.�tekst:�Tim�Rice).�Nie�obyło�się�bez�
aplauzu�na�stojąco�i�bisu�–�„Pół�kroku�stąd”�(org.�„How�Far�
I’ll�Go”)�z�filmu�„Vaiana:�Skarb�oceanu”.�

Tekat	i	fot.:	Michał	Kaczmarek

Podróżniczka i miłośniczka nurkowania z rekinami 
była gościem styczniowego spotkania podróżniczego. 
Justyna Szumacher przybyłych do Fabryki Kultury za-
brała w fascynującą podróż na Filipiny. 

Z�zebranymi�dzieliła�się�nie�tylko�wiedzą,�ale�i�osobistymi�
doświadczeniami.�W�spotkaniu�udział�wzięło�ponad�sześć-
dziesiąt�osób,�co�świadczy�o�tym,�że�mieszkańcy�Redy�są�
zainteresowani� poznawaniem� innych� kultur� i� odkrywa-
niem�świata.

Dwudniowe zmagania rozegrano w ramach ogólnopol-
skiego cyklu Grand Prix 2025, co sprawiło, że do Redy 
przyjechali zawodnicy z różnych części Polski. 

W� rywalizacji� udział� wzięło� w� sumie� 79� osób.� Zwycięzcą�
zmagań�okazał�się�Michał�Alabrudziński�z�Włocławka.�
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KULTURALNA REDA

PRZEDSTAWIENIE 
„PAN TADEUSZ”

POMORSKA MUZA KUBA SIENKIEWICZ DUO

POTAŃCÓWKA 
SENIORÓW

Wyjątkowa inscenizacja i muzyka na żywo. „Pan Tade-
usz” to forma teatralno–muzyczna. Autorem muzyki 
jest Paweł Pierzchała, który od lat związany jest z kra-
kowskim Kabaretem Piwnica pod Baranami, jako pia-
nista i kompozytor. 

„Pan� Tadeusz”� jest� kompozycją� ciekawą,� z� zaskakującą�
oprawą�muzyczną,� streszczającą�dzieło�Adama�Mickiewi-
cza�i�utrzymującą�właściwy�koloryt�jego�twórczości.�Zapra-
szamy�2�marca�o�godz.�18:00.�Bilety�do�kupienia�w�recepcji�
FK�i�online�na�www.kupbilecik.pl.

Koniec miesiąca w Fabryce Kultury zapowiada się ta-
necznie. A to za sprawą naszych seniorów, którzy koń-
cówkę karnawału postanowili spędzić na tańcach. Po-
tańcówka odbędzie się 28 lutego od godziny 17:00 do 
21:00.

21 lutego zainaugurujemy cykl koncertów pod wspól-
nym tytułem „Pomorska Muza”. W Fabryce Kultury wy-
stąpi kwartet saksofonowy „SaxLooped” z Akademii 
Muzycznej im. Stanisława Moniuszki w Gdańsku.

Wydarzenie,� jest� efektem� współpracy� Fabryki� Kultury�
z Akademią�Muzyczną� im.�Stanisława�Moniuszki.�Co�mie-
siąc�aż�do�maja�włącznie,�zapraszać�będziemy�na�koncerty�
głównie�z�muzyką�klasyczną�mając�nadzieję,�że�to�kolejny�
krok�w�rozwoju�naszej�instytucji�i�poszerzenia�repertuaru.�
Wierzymy,� że� propozycja� przypadnie� Państwu� do� gustu.�
Wstęp na wydarzenie jest wolny. Start koncertu (21 
lutego) godzina 19:00.

Doktor nauk medycznych, autor i kompozytor, aktor, 
wokalista oraz gitarzysta, a także lider legendarnego 
zespołu Elektryczne Gitary. 

Kuba�Sienkiewicz�przez�ponad�35�lat�działalności�na�rynku�
muzycznym�sprzedał�blisko�2�mln�płyt�i�wylansował�niezli-
czoną� ilość�przebojów,� które�przeszły�do�historii� polskiej�
muzyki� rozrywkowej.� Przykłady?� „Dzieci� wybiegły”,� „Je-
stem�z�miasta”,� „Co�Ty� tutaj� robisz”,� „Kiler”�oraz� „Włosy”.�
W Redzie�popularny�artysta�wystąpi�w� towarzystwie�mi-
strza�akordeonu,�Łukasza�Dąbrowskiego.
Występ�odbędzie�się�14�marca�2025�godz.�19:00.�Bilety�do�
kupienia�w�recepcji�FK�i�online�na:�www.kupbilecik.pl
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RELACJE

 SPOTKANIE NOWOROCZNE 
PRZYJACIÓŁ REDY

SPEKTAKL 
„RECEPTA NA SZCZĘŚCIE”

23 stycznia w Miejskiej Bibliotece Publicznej w Redzie 
odbyło się Spotkanie Noworoczne Przyjaciół Redy. To 
już tradycja naszego miasta będąca okazją do podsu-
mowania tego, co przyniósł poprzedni rok oraz tego co 
przed nami dla wszystkich tych, którzy na co dzień po-
dejmują kluczowe dla naszego miasta decyzje.

–	To	możliwość	porozmawiania	o	wizji	Redy	w	okolicznościach	
mniej	oficjalnych	niż	na	sesjach	Rady	Miasta	czy	podczas	dele-
gacji.	Raz	do	roku	spotykamy	się	jako	władze	miasta	z	radny-
mi,	przedstawicielami	miejskich	placówek	oświatowych,	kultu-
ralnych,	jednostek	miejskich,	przedstawicielami	różnych	grup	
mieszkańców,	 ale	 też	 samorządowców	 z	 ościennych	 gmin,	
działaczy	oraz	tych,	którzy	poświęcili	wiele	lat	naszemu	mia-
stu	a	dzisiaj	są	na	zasłużonej	emeryturze	–�mówi�burmistrz�
Redy�Mateusz�Richert.�
Tegoroczne�spotkanie�było�okazją�do�przedstawienia�przez�
władze�Redy�wybrane�w�wyborach�w�2024�roku�swojej�wizji�
rozwoju�miasta�i�zaproszeniem�do�wspólnego�realizowania�
obranych�priorytetów.�
–	Reda,	którą	widzimy,	to	Reda	zielona,	przyjazna	i	bezpiecz-
na�–�komentuje�Dominika�Kudlińska,�zastępca�burmistrza�
Redy.�
–	Nie	zapominamy	też	o	oświacie,	kulturze	i	sporcie,	które	po-
winny	 spełniać	 oczekiwania	 dorosłych	 mieszkańców,	 a	 tych	
najmłodszych	 –	 poprzez	 różnorodne	 aktywności	 –	 włączać	
do	naszej	redzkiej	społeczności.	Zależy	nam	na	tym,	abyśmy	
wszyscy	mieli	 wspólny	 cel,	 jakim	 jest	 poprawa	 jakości	 życia	
w	naszym	mieście�–�podsumowuje�Jakub�Pilarski,�drugi�za-
stępca�burmistrza�Redy.�

W sobotnie popołudnie 25 stycznia, przy wypełnionej 
do ostatniego miejsca sali widowiskowej Fabryki Kul-
tury w Redzie odbył się spektakl „Recepta na szczęś-
cie” autorskiego Teatru Muzyczno-Komediowego  
O La La Teatr. 

Była� to�sztuka� łącząca�romantyczną�komedię� i�muzyczny�
show,�opowiadająca�historię�trzech�kobiet�z�różnych�poko-
leń,�poszukujących�szczęścia�w�swoim�życiu.�Wartka�akcja,�
muzyka� na� żywo,� zabawne� dialogi,� emocjonalne� zwroty�
fabuły,�na�co�publiczność�żywo�reagowała,�nagradzając�ar-
tystów�brawami�i�wybuchając�śmiechem.�Na�zakończenie�
podziękowano�za�spektakl�artystom�gromkimi�brawami�na�
stojąco.�
Na�scenie�zagrali:�Kleo�–�Aleksandra�Nieśpielak�(scenariusz,�
reżyseria,�muzyka),�Kasia�–�Emilia�Szmolke,�Gina�–�Dorota�
Gorjainow,�Doktor�–�Grzegorz�Pacanowski,�Pacjent�–�Tade-
usz�Seibert,�pianino,�saksofon�–�Andrzej�Perkman.�Opraco-
wanie�muzyczne�–�Michał�Borowski,�scenografia�–�Agniesz-
ka�Marczewska,�kostiumy�–�Magdalena�Jarosz-Holoubek.�

Tekst	i	fot.:	Michał	Kaczmarek
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SPORTOWA REDA

UKS JEDYNKA REDA SPORTOWA JEDYNECZKA

Styczeń jest dla zawodniczek i zawodników Klubu bar-
dzo pracowitym, ale też obfitującym w sukcesy miesią-
cem. 

Za� nimi�m.in.�Mistrzostwa� Okręgu� w� dyscyplinach� Tech-
nicznych,�które�odbyły�się�18�stycznia�w�Słupsku�–�gratulu-
jemy�Wam�Emilka,�Alicja,�Lea,�Agata�i�Melania!�19�stycznia�
to�Ogólnopolski�Mityng�w�Toruniu�i�tu�wielkie�gratulacje�dla�
Emilki,�Alicji,�Zosi,�Agaty�i�Lei.�26�stycznia�odbyły�się�nato-
miast�Ogólnopolski�Mityng�Lekkoatletyczny�oraz�Mistrzo-
stwa� Okręgu� w� konkurencjach� Biegowych.� Tam� zapre-
zentowali�się�i�pokazali�kolejny�raz,�że�są�dumną�naszego�
miasta:�Lea,�Eryk,�Zosia,�Melania,�Agata,�Anastazja,�Emilia,�
Sofiia,�Ala�i�Marcel.�Duże�brawa�dla�zawodniczek�i�zawodni-
ków,�trenerki�Ilony�Myszk�i�zaangażowanych�rodziców!
Więcej� informacji� o�wynikach�na�profilu�@uks1reda i�Ucz-
niowski	Klub	Sportowy	Jedynka	Reda 

Fot.	FB	UKS	Jedynka	Reda

11 i 12 stycznia był niezwykle intensywny i pełen emo-
cji dla redzkich młodych piłkarzy. Kibice z dumą mogli 
obserwować zaangażowanie oraz postępy zawodni-
ków na boisku.

W�sobotę�dwie�drużyny�Sportowej�Jedyneczki�wzięły�udział�
w� turnieju� zorganizowanym�przez�Salos�Rumia.�Choć�nie�
prowadzono� klasyfikacji� końcowej,� wszyscy� uczestnicy�
zostali�nagrodzeni�pamiątkowymi�medalami,�a�każda�dru-
żyna�otrzymała� również�puchar.�To�symboliczne� trofeum�
będzie�od�teraz�przechodziło�z�rąk�do�rąk,�co�tydzień�będąc�
w�posiadaniu�innego�zawodnika�–�co�dodatkowo�motywuje�
chłopców�do�zaangażowania�i�pracy�nad�sobą.�Na�boisku�
młodzi�piłkarze�zaprezentowali�swoje�umiejętności�w�po-
jedynkach�1v1,�odważnie�podejmując�decyzje�i�rywalizując�
z�pełnym�zaangażowaniem.�Nie�brakowało�pięknych�bra-
mek�i�błyskotliwych�akcji,�które�wzbudziły�zachwyt�kibiców�
zgromadzonych�na�trybunach.

W�niedzielę�reprezentacja�Sportowej�Jedyneczki�rozpoczę-
ła�swoją�przygodę�w�prestiżowej�Lidze�Młodych�Talentów,�
która� jest� organizowana� na� obiektach� Jaguara� Gdańsk.�
Mecze�w�ramach�tej�rywalizacji�będą�odbywały�się�co�dwa�
tygodnie,� co� pozwoli� zawodnikom� na� stały� rozwój� i� re-
gularną� grę� z� wymagającymi� przeciwnikami.� Zawodnicy�
włożyli�całe�serce�w�niedzielne�mecze,�pokazując�nie�tylko�
swoje�wysokie�umiejętności�techniczne,�ale�także�odwagę�
i� zespołowego�ducha.�Widać�było,� że� chłopcy� czerpią� ra-
dość�z gry,�a�ich�dynamika�i�kreatywność�na�boisku�budziły�
uznanie�zarówno�wśród�trenerów,�jak�i�rodziców.�

Każdy�z�zawodników,�który�uczestniczył�w�weekendowych�
zmaganiach,� zasługuje�na�ogromne�brawa�za�determina-
cję�i�wolę�walki.�Jesteśmy�dumni�z�tego,�jak�nasi�młodzi�pił-
karze�rozwijają�swoje�umiejętności� i�czerpią�przyjemność�
z gry.�Przed�nami�kolejne�wyzwania,�ale�jesteśmy�przeko-
nani,�że�z�takim�zaangażowaniem�czeka�nas�jeszcze�wiele�
pięknych�chwil�na�boisku!
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AKCJA MASZ GŁOS

Do 14 lutego 2025 trwają zapisy do ogólnopolskiej ak-
cji Masz Głos Fundacji Batorego. Do akcji mogą zgłaszać 
się nieformalne grupy mieszkańców i organizacje spo-
łeczne, zwłaszcza pochodzące z małych miejscowości 
i na początku swojej działalności, które w ciągu tego 
roku chcą zrobić coś dobrego dla swojej społeczności 
lokalnej.
 
Akcja�Masz	Głos	pomaga�zrealizować�ciekawe�i�potrzebne�
społecznościom�działania�we�współpracy� z�władzami� sa-
morządowymi�i�mieszkańcami.�Celem�akcji�jest�budowanie�
wśród�mieszkańców�i�władz�lokalnych�wspólnej�odpowie-
dzialności�za�swoją�gminę.�Edycja�2025�zaczyna�się�w�lutym�
i�trwa�do�końca�listopada.

Jak zostać uczestnikiem
Aby�dołączyć�do�grona�uczestników�tegorocznej�edycji�ak-
cji,�należy�do�14�lutego�wypełnić�formularz�zgłoszeniowy.�
W�drugim�etapie�odbywa�się�rozmowa�telefoniczna�z�ko-
ordynatorem.�Liczba�miejsc�jest�ograniczona.�O wynikach�
rekrutacji�zgłaszający�się�zostaną�poinformowani�do�25�lu-
tego�przez�stronę�internetową�akcji�Masz	Głos.
Wsparcie
Grupy�z�całej�Polski�zainteresowane�działaniem�lokalnym,�
które� zgłoszą� się� do� akcji�Masz	 Głos	 i� zostaną� przyjęte,�
mogą�liczyć�na�bezpłatne�wsparcie�przez�cały�okres�trwa-
nia�edycji.�Wsparcie�obejmuje:
•� �stałą�współpracę�i�doradztwo�ze�strony�doświadczone-
go�koordynatora,�pracującego�na�danym�terenie,

•� pomoc�prawną,
•� �wymianę� doświadczeń� z� innymi� uczestnikami� z� całej��
Polski,

•� �udział�w�bezpłatnych�szkoleniach�online�i�stacjonarnych�
oraz�jednym�ogólnopolskim�zlocie,�który�odbędzie�się�w�
czerwcu�pod�Warszawą,

•� �możliwość�otrzymania�mikrograntu�na�działania�(600�zł),�
•� �konsultacje�przy�działaniach�promocyjnych�i�komunika-
cyjnych,

•� �szansę�na�nagrodę�Super�Samorząd� i�Super�Głos,�któ-
rych�wręczenie�kończy�edycję.�

Zasady udziału dla uczestników programu są opisa-
ne w regulaminie akcji Masz Głos.

Zapisz się do akcji Masz Głos! Zgłoszenia przyjmuje-
my do 14 lutego 2025 przez formularz zgłoszeniowy.
Partnerzy� regionalni�akcji�Masz�Głos:�Stowarzyszenie�Ak-
tywności� Obywatelskiej� Bona� Fides,� Fundacja� Laborato-
rium�Badań�i�Działań�Społecznych�SocLab,�Stowarzyszenie�
Rozwoju� „Inspiracje”,� Pracownia� Zrównoważonego� Roz-
woju,�Fundacja�Twórczości,�Edukacji� i�Animacji�Młodzieży�
–�„Teatrikon”.�Patroni�medialni:�Onet,�Ngo.pl

TERMINY I KRYTERIA 
REKRUTACJI NA ROK 
SZKOLNY 2025/2026

Burmistrz�Miasta�Redy�informuje,�iż�rekrutacja�na�rok�
szkolny�2025/2026�do�publicznych�przedszkoli�oraz�do�
oddziałów�przedszkolnych�i�klas�pierwszych�w�pub-

licznych�szkołach�podstawowych�prowadzonych�przez�
Gminę�Miasto�Reda,�odbędzie�się�w�terminie�

6–20 marca 2025 r.
Szczegółowe�informacje�odnośnie�rekrutacji�dostępne�
będą�na�stronach�internetowych�szkół�i�przedszkoli�
oraz�w�sekretariatach�ww.�placówek�oraz�na�stronie�

internetowej�miasta:�www.reda.pl
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CO SŁYCHAĆ W ZSP 1
Świąteczne wydarzenie u przedszkolaków
Grupa� czterolatków� -� „Wilczki”� bardzo� starannie� przygo-
towała�się�do�Świąt�Bożego�Narodzenia.�W� ich�grupie�od-
były�się�warsztaty�pierniczkowe.�Każdy�przedszkolak�miał�
możliwość� zaprezentować� swoje� zdolności� artystyczne.�
Udekorowane� pięknie� pierniczki� zostały� następnie� zapa-
kowane� na� prezenty� dla� rodziców.� Mamusie� i� tatusiowie�
zostali� zaproszeni� do� przedszkola� 18� grudnia,� gdzie�mieli�
wielką� przyjemność� podziwiać� swoje� pociechy� w  pięknej�
bożonarodzeniowej� scenerii.� Maluszki� z� wielką� ekspresją�
i� zaangażowaniem�odgrywały�powierzone� role,� tańczyły� i�
śpiewały�piosenki.�Po�części�artystycznej�przyszedł�czas�na�
słodki�poczęstunek�oraz�wręczenie�wcześniej�przygotowa-
nych� prezencików.�Występy� przedszkolaków�wprowadziły�
wszystkich�w�świąteczny,�miły�nastrój� i�uświadomiły,�dla-
czego�co�roku�czekamy�na�ten�czas�z�niecierpliwością.�

Tekst:	Alicja	Rosenkranz-Kozłowska,	fot.	Małgorzata	Biskup

Wielka Fabryka Elfów
11�grudnia�dzieci�z�zerówek�–�grupa�Kotki�i�Tygryski�wybrały�
się�na�wycieczkę�do�Gdańska�-�do�Wielkiej�Fabryki�Elfów.�Na�
miejscu�czekało�na�dzieci�wiele�atrakcji.�Przedszkolaki�pod-
czas�bajecznej�podróży�pomogły�Elfom�w�przygotowaniach�
do�Świąt,�odwiedzając�przy�tym�10�punktów�z�atrakcjami.�
Na�dzieci�czekały�aktywności�ruchowe,�zręcznościowe,�za-
gadki�logiczne�oraz�zadania�edukacyjne.�Zwieńczeniem�na-
szej�wizyty�było�spotkanie�ze�Świętym�Mikołajem�i�oczywi-
ście�prezent�-�każde�dziecko�otrzymało�dyplom�Pomocnika�
Świętego�Mikołaja.�Przedszkolaki�były�pod�wielkim�wraże-
niem�–�z�pewnością�ta�wycieczka�na�długo�pozostanie�w na-
szej�pamięci.

Tekst	i	fot.:	Alicja	Rosenkranz	–	Kozłowska

Grudzień� jest� miesiącem� szczególnym.� Myślę,� że� śmiało�
mogą�z�tym�stwierdzeniem�zgodzić�się�dzieci,�rodzice�oraz�
pracownicy�Przedszkola�nr�2.�Kolejny�raz�wzięliśmy�udział�
w�akcji�charytatywnej�„Szlachetna�Paczka”,�której�koordy-
natorem� jest� Pani� Katarzyna�Nowaszczuk.�Dzięki� tej� akcji�
na� pewno�podarowaliśmy�maleńką� gwiazdkę� z� nieba�po-
trzebującej�rodzinie.�Dzięki�wielkiej�szczodrości�oraz�dobro-
ci� płynącej� prosto� z� serca� uzbieraliśmy� 22� kartony� pełne�
odzieży,� żywności�oraz�środków�czystości.� Jesteśmy�pełni�
podziwu�dla�corocznej�mobilizacji�całej�społeczności�przed-
szkolnej�w�tę�akcję.
Odrobinę� uśmiechu� udało� nam� się� również� podarować�
pensjonariuszom� Hospicjum� pw.� Św.� Ojca� Pio� w� Pucku.�
Dzieci� z  grupy�V� –�Pszczółki,� przygotowały�dla�Nich� świą-
teczne�upominki.�Dzieci�mają�w�sobie�ogromną�wrażliwość�
oraz� empatię,� odczuwają� dużą� radość� z� możliwości� oka-
zania� dobroci� serca� drugiemu� człowiekowi.� Dla� nas,� jako�
placówki� jest� to� niewątpliwie� powód� do� dumy,� ponieważ�
cóż� najcenniejszego� możemy� podarować� drugiemu� czło-
wiekowi?�Czas,�uwagę�oraz�szczere�zainteresowanie.�Tego�
rodzaju�wartości�staramy�się�przekazywać�naszym�przed-
szkolakom.�

Tekst:	Katarzyna	Nowaszczuk
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Przedszkole dba o rozwój sensoryczny 
Wychowawczynie�z�oddziałów�przedszkolnych�wiedzą,� jak�
bardzo�ważne� dla� dzieci� są� zabawy� różnego� rodzaju�ma-
sami�plastycznymi.�W�grupie�0a�odbyły�się�zajęcia�z�masą�
sensoryczną,� którą� dzieci� wykonały� własnoręcznie.� Tego�
dnia� mąka� fruwała� w� powietrzu,� zaś� ubrania� wymagały�
długiego�prania.�Uśmiechy�na�twarzach�i�ogromna�radość�
z�możliwości�lepienia,�ugniatania,�brudzenia�przyćmiły�cały�
ten�bałagan.�

Tekst	i	fot.:	Edyta	Stefanowska

Kalendarz Wyzwań Czytelniczych
W�ramach�Narodowego�Programu�Rozwoju�Czytelnictwa�
nasza�szkolna�biblioteka�zorganizowała�akcję�–�„Kalendarz�
Wyzwań�Czytelniczych”.�Celem�wydarzenia�było�zaprezen-
towanie�nowości�zakupionych�w�ramach�NPRCz�oraz�zachę-
cenie�uczniów�do�regularnego�sięgania�po�książki�i�odkry-
wania�radości�z�czytania.�Uczniowie�realizowali�wyzwania�
czytelnicze,�które�były�ukryte�w�kalendarzu.�Zadania�obej-
mowały� m.in� przeczytanie� fragmentu� ulubionej� książki,�
napisanie� recenzji,� wykonanie� ilustracji� do� przeczytanej�
lektury�czy�podzielenie�się�z�kolegami�najciekawszym�cy-
tatem.�Każde�wyzwanie�nie�tylko�promowało�czytelnictwo,�
ale�również�rozwijało�wyobraźnię� i�umiejętności�twórcze.�
Dziękujemy� wszystkim� uczestnikom� za� zaangażowanie.�
Mamy�nadzieję,�że�„Kalendarz�Wyzwań�Czytelniczych”�sta-
nie�się�inspiracją�do�sięgania�po�książki�przez�cały�rok.

Tekst:	Nauczyciele	bibliotekarze,	fot.	Ewa	Skwiercz

Świąteczny kiermasz
W�dniach�9-10�grudnia�w�naszej�szkole�odbył�się�kiermasz�
świąteczny.� Można� było� nabyć� ozdoby� świąteczne� oraz�
czapki� –� wszystko� wykonane� w� szkolnej� świetlicy.� Wiele�
zdolnych�rączek�pracowało�pilnie,�żeby�ogrzać�czyjeś�uszy�
i ubogacić�świąteczny�wystrój�Waszych�domów.�Stoisko�pre-
zentowało�się�imponująco.�Celem�kiermaszu�było�zebranie�
funduszy� na� pomoce,� narzędzia� i� materiały� dla� naszych�
Świetliczaków.� Chcemy,� żeby� czas,� który� dzieci� spędzają�
w�świetlicy�był� inspirujący,�kreatywny,�przyjemny.�Nudzie�
zdecydowanie�mówimy�NIE!�Finał�kiermaszu�przeszedł�na-
sze�najśmielsze�oczekiwania.�Całość�zebranej�kwoty�zosta-
nie�zagospodarowana�na�użytek�dzieci�uczęszczających�do�
świetlicy.� Sprzedaż� prowadzili� Wolontariusze� z� Koła� PCK�
i nie�tylko.�Nadzorowało�ich�czujne�oko�p.�Joli�Wojnarowicz.�
Marketing�na�najwyższym�poziomie!�Dziękujemy�serdecz-
nie�wszystkim,�którzy�zaangażowali�się�w�tę�akcję.

�
Tekst	i	fot.:	Nauczyciele	świetlicy

Pomagamy, bo dobro powraca
Od�8�do�17�stycznia�w�naszej�szkole�odbywał�się�charyta-
tywny�kiermasz�używanych�zabawek,�gier,�maskotek,�puz-
zli,� artykułów� dekoracyjnych� i� innych� drobiazgów.� Celem�
było�zebranie�środków�na�zakup�krzesełek,�tablic,�środków�
czystości,� materiałów� dydaktycznych� i� podręczników� dla�
uczniów�ze� szkoły�NEW�ZONE�ACADEMY�w�Malindi�w�Ke-
nii.�Była�to�kolejna�akcja�zainicjowana�przez�Mały�Samorząd�
Uczniowski� pod� opieką� Joanny� Oller-Izdebskiej� i� Eweliny�
Szreder�na�rzecz�dzieci�tej�kenijskiej�społeczności.�Zebrali-
śmy�ponad�3000�złotych,�które�zostaną�przekazane�Moyo�
Mzuri� Foundation� -� Fundacji� Dobre� Serce.� Dziękujemy�
wszystkim,�którzy�zaangażowali�się�w�naszą�akcję.�To wiel-
ka�rzecz�pomagać�spełniać�marzenia�dzieciom.

Tekst	i	fot.:	Wojciech	Muża
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Program „Mały Mistrz” i spotkanie z Martyną Koc
Od�września�do�grudnia�2024�w�Szkole�Podstawowej�nr�3�
realizowaliśmy� program� „Mały�Mistrz”.� Dzieci� z� klas� trze-
cich� uczestniczyły� w� zajęciach� wf-u� prowadzonych� przez�
nauczycieli� wychowania� fizycznego:� Justynę� Skrzypczak�
i Annę�Koleśnik.�Uczniowie�mieli�okazję�zdobywać�umiejęt-
ności� z� zakresu� ruchu� drogowego,� gimnastyki,� lekkiej� at-
letyki� i�gier�zespołowych.�Na�zakończenie�projektu�szkołę�
odwiedziła�prawdziwa�mistrzyni�-�Martyna�Koc�(polska�ko-
szykarka,� reprezentantka� Polski,� uczestniczka�mistrzostw�
Europy�i�medalistka�mistrzostw�Polski).�Pani�Martyna�opo-
wiedziała�dzieciom�o�początkach� swojej� kariery� i� rożnych�
ciekawych�historiach�z�życia�sportowca.�Największą�radość�
jednak�sprawił�trening�poprowadzony�przez�mistrzynię!�

Tekst	i	fot.:	Anna	Koleśnik

Warsztaty profilaktyczne
Na� przełomie� listopada� i� grudnia� uczniowie� z� klas� VI-VIII�
wzięli�udział�w�warsztatach�profilaktycznych,�które�popro-
wadziła�pedagog�Joanna�Zarębska,�na�co�dzień�współpracu-
jąca�z�Ośrodkiem�Profilaktyki�i�Rozwiązywania�Problemów�
Alkoholowych� w�Wejherowie.� Realizacja�mogła� odbyć� się�
dzięki�współpracy�z�MOPS�Reda,�który�sfinansował�całość�
działań.�Klasy�VI�pracowały�nad�rozwijaniem�umiejętności�
rozwiązywania�problemów,� klasy�VII� pogłębiały� tematykę�
związaną�z�radzeniem�sobie�z�przemocą.�Klasy�VIII�skoncen-
trowały�się�zapoznaniu�się�z�kwestią�uzależnień,�zachowań�
ryzykownych�oraz�czynników�chroniących.�Te�inicjatywy�są�
kontynuacją�kampanii� „Dzieciństwo�bez�przemocy”,�który�
promuje�Urząd�Miasta�Redy.�Dziękujemy�MOPS�Reda�za�sfi-
nansowanie�naszych�warsztatów.�

Tekst	i	fot.:	Izabela	Jarzębska-Pawłowska

CO SŁYCHAĆ W SP 3Konkurs Umiejętności Logiczno-Matematycznych
Dwoje�naszych�uczniów�–�Alicja�Kreft�(8�a)�i�Nikodem�Sob-
czyk� (8�b),�w� listopadzie�ub.�roku�wzięło�udział�w�Konkur-
sie� Umiejętności� Logiczno-Matematycznych� dla� uczniów�
klas�7�i�8�organizowanym�przez�Zespół�Szkół�Technicznych�
w�Sopocie.�W�wydarzeniu�wzięło�udział�aż�60�uczniów�z�3�
szkół�z Sopotu�i�z�naszej�Dwójki.�Przy�tak�dużej�konkurencji,�
nasi�reprezentanci�zajęli�bardzo�wysokie�miejsca:�Nikodem�
–�miejsce�II,�a�Alicja�–�III.�14�stycznia�b.�r.�odbyło�się�uroczy-
ste�wręczenie� nagród,� a� uczniowie� sopockiej� szkoły� opo-
wiedzieli�o swojej�szkole,�przedstawiając�ofertę�kierunków�
kształcenia�i�zachęcając�do�rozwijania�kluczowych�umiejęt-
ności.�

Tekst	i	fot.:	Anna	Romanowska	–	Dyba

Projekt „Globalne współzależności w naszej szkole” 
Z�okazji�Tygodnia�Edukacji�Globalnej,�klasa�6a�wzięła�udział�
w�wyjątkowej�inicjatywie�organizowanej�przez�Polską�Akcję�
Humanitarną.�Projekt�pozwolił�uczniom�spojrzeć�na�świat�
z  szerszej� perspektywy� i� zrozumieć,� jak� nasze� codzienne�
wybory�wpływają�na�życie�ludzi�na�całym�globie.�Podczas�
zajęć�poznaliśmy,�jak�ważne�są�działania�na�rzecz�zrówno-
ważonego� rozwoju,� sprawiedliwości� społecznej� i� ochrony�
środowiska.� Uczniowie� mieli� okazję� wziąć� udział� w� zaję-
ciach,�które�uświadomiły,�że�wszyscy�jesteśmy�częścią�jed-
nej,�globalnej�społeczności,�a�nasze�decyzje�mogą�zmieniać�
świat� na� lepsze.� W� ramach� akcji� odbyły� się� gry� szkolno-
-terenowe,� kalambury� i� scenki� teatralne.� Rozmawiano� na�
temat�właściwego�sposobu�prowadzenia�dialogu�i�dyskusji.�
Uczniowie�wiedzą�już,�że�w�każdym�momencie�należy�prze-
strzegać� zasad� komunikacji� empatycznej� –� zrozumieć� za-
chowania�i emocje�osób�dyskutujących,�nawet�wtedy,�gdy�
mamy�odmienne�zdanie.

Tekst	i	fot.:	Wioletta	Mosińska

20 • REDA.pl • Miejski Biuletyn Informacyjny



Dlaczego zdrowe odżywianie jest ważne? 
W� naszej� szkole� ruszył� projekt� edukacyjno-� profilaktycz-
ny�dla�młodzieży�pt.�„Trzymaj�formę”.�Jego�koordynatorką�
została� pani� Sylwia� F.� Ogólnopolski� Program� Edukacyjny�
„Trzymaj�Formę!”�realizowany�jest�od�15�lat�przez�Główny�
Inspektorat�Sanitarny�oraz�Polską�Federację�Producentów�
Żywności�Związek�Pracodawców�w�ramach�realizacji�stra-
tegii�WHO�dot.�diety,�aktywności�fizycznej�i�zdrowia.�
Celem�projektu�jest�edukacja�w�zakresie�trwałego�kształto-
wania�prozdrowotnych�nawyków�wśród�młodzieży� szkol-
nej�i� ich�rodzin�poprzez�promocję�zasad�aktywnego�stylu�
życia�i�zbilansowanej�diety,�w�oparciu�o�odpowiedzialność�
indywidualną�i�wolny�wybór�jednostki.�Będzie�on�realizo-
wany�w�klasach�V-VIII.

Tekst	i	fot.:	SP	6

Warsztaty ceramiczne na języku kaszubskim
Uczniowie�klas�3a,�3b,�5a�i�6a,�którzy�uczęszczają�na�zaję-
cia�języka�kaszubskiego,�wzięli�udział�w�warsztatach�cera-
micznych�przeprowadzonych�w�naszej�szkole�przez�panią�
Magdalenę�Lidzbarską,�artystkę�i�właścicielkę�pracowni�ce-
ramicznej�Aquamarine�Ceramics� z�Rumi.�Uczestnicy�war-
sztatów�poznali�historię� i� technikę� lepienia�z�gliny.�Każdy�
wykonał�swojego�aniołka.�Efekt�końcowy�był�niesamowity,�
uczniowie�wykonali�piękne�anioły,�które�będą�elementem�
ozdobnym�na�święta�w�ich�domach.�Czas�pracy�rzemieślni-
czej�upłynął�w�przyjaznej�atmosferze,�dał�artystom�wiele�
radości� i�poruszył� ich�kreatywność.�Lekcję�zorganizowała�
nauczycielka�języka�kaszubskiego�pani�Agnieszka�Kaszuba.�
Pani�Magdalenie�serdecznie�dziękujemy�za�przeprowadze-
nie�inspirujących�warsztatów.

Tekst	i	fot.:	Agnieszka	Kaszuba

Szkoła Anielskich Bohaterów
Wolontariat�SP�5�aktywnie�włączył�się�do�zbiórki�na�rzecz�
budowy� hospicjum� dziecięcego.� Akcja� była� prowadzona�
przez�fundację�Z�serca�dla�serca.�Kwestujący�podczas�Kier-
maszu�Świątecznego�Wolontariusze�otrzymali�zaświadcze-
nia�o�wykonanej�pracy,�a�nasza�społeczność�szkolna�otrzy-
mała�certyfikat�i�przepiękne�podziękowanie.
Jeszcze� raz� serdecznie� dziękujemy� wszystkim,� którzy�
wsparli�naszą�zbiórkę.�Cieszymy�się,�że�mogliśmy�zbierać�
środki�na�tak�ważny�i�potrzeby�cel.�Z�niecierpliwością�wy-
czekujemy�kolejnych�akcji.

Tekst:	Wolontariat	SP	5

Edukujemy przez szachy w szkole 
Edukacja� przez� grę� w� szachy� w� szkole� podstawowej� to�
doskonały� sposób�na� rozwijanie�umiejętności� logicznego�
myślenia,�koncentracji�oraz�planowania.�Szachy�uczą�dzie-
ci� cierpliwości,�wytrwałości� i� strategicznego�myślenia,� co�
przekłada�się�na�lepsze�wyniki�w�nauce�i�codziennym�życiu.
Uczestnictwo�w�rozgrywkach�szachowych�to�także�świet-
na�okazja�do�nawiązywania�nowych�znajomości�i�rozwija-
nia�umiejętności�społecznych.�Dzieci�uczą�się�współpracy,�
zdrowej�rywalizacji�oraz�radzenia�sobie�z�porażkami.�Rów-
nież�w� naszej� szkole� uczniowie�mogą� potrenować� umysł�
dzięki�uczestnictwu�w�turniejach�szachowych.
Królewska�gra�przeznaczona�jest�dla�wszystkich�chętnych�
-�amatorów�i�zawodowców.�W�planach�mamy�pierwszy�tur-
niej� szachowy� i�wyłonienie� szkolnego�mistrza� gry�w� sza-
chy.� Prawdziwe� emocje,� pierwsze� wygrane� i� przegrane.�
Doświadczenie�na�całe�życie.

Tekst	i	fot.:	SP	6
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RAZEM CHRONIMY ŚRODOWISKO!
MATERIAŁ OPRACOWANY PRZEZ KOMUNALNY ZWIĄZEK GMIN „DOLINA REDY I CHYLONKI”  
UL. KONWALIOWA 1, 81-651 GDYNIA    WWW.KZG.PL   SEKRETARIAT@KZG.PL    TEL.: 58 624 66 11  

NASI
PARTNERZY

P     O DŁ ĄCZE N IA DO S IE C I K ANA L I Z ACJ I S AN I TA RNE J

O     BOWIĄZKI UŻYTKOWNIKÓW INDYWIDUALNYCH SYSTEMÓW

OCZYSZCZANIA ŚCIEKÓW 
Polskie prawo nakłada na właścicieli nieruchomości obowiązek dbania o wysoki poziom 
ochrony środowiska. Jedną z podstawowych czynności w tym zakresie jest zapewnienie 
odpowiedniej  poprzez podłączenie nieruchomości gospodarki nieczystościami ciekłymi
do istniejącej sieci kanalizacyjnej. W przypadku braku sieci kanalizacyjnej, 
nieruchomość można wyposażyć w szczelny zbiornik bezodpływowy na nieczystości 
ciekłe (szambo) lub w przydomową oczyszczalnię ścieków bytowych (tzw. poś). 

Podczas ich użytkowania właściciel nieruchomości zobowiązany jest:
 posiadać umowę z przedsiębiorcą, który ma zezwolenie na prowadzenie działalności w 

zakresie opróżniania zbiorników lub osadników z instalacji poś i transportu 
nieczystości ciekłych na terenie danej gminy,

 przechowywać dowody (paragony, faktury vat) potwierdzające wykonanie przez 
przedsiębiorcę usługi opróżniania zbiornika bezodpływowego lub poś.

Właściciele nieruchomości posiadający szambo lub poś są obowiązani do okazania umów  
i dowodów uiszczania opłat za ww. usługi straży gminnej (miejskiej) lub pracownikom 
urzędu gminy (miasta) uprawnionym do kontroli w zakresie utrzymania czystości                          
i porządku w gminie.  Należy również pamiętać, że przed rozpoczęciem eksploatacji poś, 
właściciel  zobligowany jest  do poinformowania o  tym  właściwy urząd miasta/gminy.

Dodatkowo, obowiązkiem właściciela poś jest :także
 wykonywanie corocznego serwisu (najpierw gwarancyjnego, a potem 

pogwarancyjnego), obejmującego wszelkie czynności przeglądu instalacji,
 okresowy wywóz osadu nadmiernego z osadnika oczyszczalni.

Chronisz środowisko naturalne  
Nieszczelne szambo jest zagrożeniem 

dla środowiska poprzez infiltrację 

z a n i e c z y s z c z e ń  d o  w ó d 

powierzchniowych i podziemnych. 

P o d ł ą c z a j ą c  p o s e s j ę  d o  s i e c i 

kanalizacyjnej chronisz wody gruntowe 

oraz lokalne rzeki.

Oszczędzasz pieniądze  
Odprowadzanie ścieków do kanalizacji 

sanitarnej jest tańsze niż utrzymanie 

zbiornika bezodpływowego. Będąc w 

sieci, nie martwisz się o ewentualne 

awarie. Za ich usuwanie odpowiada 

przedsiębiorstwo wodno-kanalizacyjne.

Podnosisz standard swojego życia 

Skanalizowana posesja to koniec 

kłopotów z przepełnionym 
szambem i obowiązkiem 
zamawiania usług firm 
asenizacyjnych.
Wzrasta też wartość 
nieruchomości 
podłączonej 
do sieci wodociągowo
-kanalizacyjnej.Obowiązkiem właścicieli nieruchomości 

jest przyłączenie nieruchomości do istniejącej sieci kanalizacyjnej.
Wynika to z zapisów art. 5 ust.1 pkt 2 ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku w gminach 

(t.j. Dz. U. z 2024r. poz. 399).

D   LACZEGO WARTO
PODŁĄCZYĆ SIĘ DO SIECI    
KANALIZACJI SANITARNEJ ?

Posiadacze zbiorników bezodpływowych 
(szamb) mają obowiązek 

podłączenia nieruchomości 
do istniejącej sieci kanalizacyjnej!
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PAMIĘTAJ!

NIE PRZEGAP DOFINANSOWANIA 
DO WYMIANY PIECÓW 

DLA MIESZKAŃ I DOMÓW
W Urzędzie Miasta w Redzie otrzymasz komplet informacji i możesz
złożyć wnioski na dofinansowania do wymiany “kopciuchów”:

w ramach programu Ciepłe Mieszkanie (dla właścicieli oraz
wspólnot, jeśli w budynku jest od 3 do 7 lokali). Wnioski można
składać tylko do 28 lutego 2025r.;

z dotacji gminnej (dla domów jednorodzinnych).

Więcej informacji o warunkach dofinansowania otrzymają Państwo  
w pokoju 119 Urzędu Miasta  przy ul. Gdańskiej 33 w Redzie lub telefonicznie:

58 738 60 69 (Ciepłe Mieszkanie)
58 738 60 90 (gminna dotacja)

Informacja w BIP: 
https://bip.reda.pl/dokumenty/8654

https://bip.reda.pl/dokumenty/menu/92 
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RADA MIEJSKA W REDZIE
Łukasz Kamiński – Przewodniczący Rady Miejskiej w Redzie

Katarzyna Osiecka-Brzeska – Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej w Redzie
Leszek Hebel – Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Redzie
Mariusz Kreft – Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Redzie

INSTYTUCJE I JEDNOSTKI

Karolina Bochan
Andrzej Byczkowski

Zofia Dzielińska
Radosław Farion

Kajetan Kołodziejski
Sebastian Kozioł

Violetta Mackiewicz-Sasiak
Izabela Mielcarek
Kazimierz Okrój
Piotr Pepliński 

Katarzyna Piwecka-Witt
Emilia Sawicka-Lieder

Weronika Schroeder
Katarzyna Smolska
Beata Sobierajska
Kornelia Supińska

Kamil Wojciechowski

Przedszkole nr 1
ul.�Gniewowska�4,�84-240�Reda

tel.�58�678�33�95,�fax�658�678�33�95
www.przedszkole1.reda.pl

dyrektor@przedszkole1.reda.pl

Przedszkole nr 2
ul.�Łąkowa�27,�84-240�Reda

tel.�58�678�31�51
www.przedszkole2reda.pl

dyrektor@przedszkole2.reda.pl

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 1
Szkoła Podstawowa nr 4  

im. Płk. K. Pruszkowskiego
Przedszkole nr 4

ul.�Łąkowa�36,�84-240�Reda
tel.�58�738�64�00,�fax�58�738�64�08

www.sp4reda.pl
sekretariat@sp4reda.pl

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 2
Szkoła Podstawowa nr 2  

im. Małego Trójmiasta Kaszubskiego
Przedszkole nr 3

ul.�Zawadzkiego�12,�84-240�Reda
tel./fax�58�678�30�66
www.sp2reda.pl

sekretariat@sp2reda.pl

Szkoła Podstawowa nr 3 im. Stefana
Żeromskiego

ul.�Brzozowa�30,�84-240�Reda
tel.�58�678�30�89,�fax�58�678�76�79

www.sp3reda.pl
sekretariat@sp3.reda.pl

Szkoła Podstawowa nr 5 im. Jana Drzeżdżona
ul.�Rekowska�36,�84-240�Reda

tel./fax�58�673�84�29
www.sp5reda.pl

sekretariat@sp5reda.pl

Szkoła Podstawowa nr 6 im. Jana Pawła II
ul.�Gniewowska�33,�84-240�Reda

tel.�/fax�58�678�71�31
www.sp6reda.szkolna.net

sp6reda@reda.pl

Miejska Biblioteka Publiczna
ul.�H.�Derdowskiego�3,�84-240�Reda

tel./fax.�58�678�33�48
www.biblioteka.reda.pl
biblioteka@reda.pl

Fabryka Kultury
ul.�Łąkowa�59A,�84-240�Reda

tel.�58�736�28�28,�fax�58�678�31�67
www.fabrykakultury.pl
biuro@fabrykakultury.pl

Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej
ul.�H.�Derdowskiego�25,�84-240�Reda
tel.�58�678�58�65,�fax�58�678�60�69

www.mopsreda.pl
mops@mopsreda.pl

Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji
ul.�Łąkowa�59,�84-240�Reda

tel.�58�678�58�02,�fax�58�678�31�64
www.mosir.reda.pl
mosir@mosir.reda.pl

Miejskie Przedsiębiorstwo 
Ciepłowniczo-Komunalne „KOKSIK”

ul.�Obwodowa�52,�84-240�Reda
tel.�58�678�35�18,�fax�58�678�67�00

www.koksik.com.pl
biuro@koksik.com.pl
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